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[The testimony began at 0718, 14 October 2009.]

LtGen Natonski: Captain®)®) B)6) Quebeer am 1 jeutenant General

Richard F. Natonski, United States Marine Corps. I
have been appointed by the Commander of U.S. Central
Command to conduct an investigation into the facts and
circumstances surrounding the combat action at Wanat,
Afghanistan, during July 2008. Major General David
Perkins, United States Army, has been assigned as the
deputy investigating officer; Lieutenant Colonel (b)(3), (b)(6), Beta

(b)3), (b)(6), Beta and Lieutenant Colonel ®)@3), b)6), Signa are Judge
Advocates assigned to the investigation team.

The testimony that you provide today will be recorded,
transcribed, and included in our report of the
investigation. Based on your testimony, we may also
prepare a separate written statement for your review
and signature. Prior to coming on the record today,
you signed a privacy act statement. Is that correct?

CR®)(3), (b)6), Thurman  Yes, sir.

LtGen Natonski: Your testimony will be made under oath. You
will now be sworn.

[The witness was sworn.]
LtCal)@), (b)6),Bata Please state your full names, spelling your last.

CPE)3), (b)(6), Quebec (b)(3), (b)(6), Quebec

LtCad@3), (b)6),Bsta What is your current unit and that unit's
location?

cpf)B) 0)6). Quebge  cyrrently in HHC, 2/503d, stationed out of
Caserne Ederle, Vicenza, Italy.

LtcdP®). 0)6).Bsta  Are you currently a captain in the U.S. Army?
CPPI3). (b)6). Quebgc  yeg, gir.

Ltco®)®) b)6).Bgta T July 2008, what was your unit and unit’s
location?

CP®)(3) (0)(6), Quebec T was in first platoon, Chosen Company, 24
Battalion, 503d Infantry; I was out of Camp Blessing.
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LtCdl®) b)6).Befa  And in July 2008, what was your rank and duty
assignment?

CP®P)O). (b)6), Quebgc T was a First Lieutenant at the time, and I was
the platoon leader for first platoon.

LtCdlE). b)6).Beta  Prior to coming on the record today, did you have
the opportunity to read a sworn statement that you
made back on 16 July 2008, as part of the AR 15-6? Is
there anything you desire to change about that?

CP®)(3), (b)(6), Quebgc  No sir.

LtCal®) (b)6).Beta And did you sign that on the first page--on the
bottom of the first page?

CPM)A), (b)6), Quebec I did, sir.
LtCdlE) (b)6).Beta Tt is a two-page statement?
CP®)(3), (0)(6), Quebgc  Yes, sir.

LtCal)@) (b)6).Beta Do you adopt that statement as part of your sworn
testimony today?

CP®)(3), (b)(6), Quebec I do, sir.
LtCe), (b)6), Quebec Are you an Infantry Officer?

CPE)(3), (b)(6), Quebec  Just branch transferred over to Military
Intelligence.

LtCadys), b)6). Bsta And last year were you an Infantry Officer?
CP[B)(3), (b)(6), Quebec  Yes, sir.

LtCa@), (b)6).Beta  In July 2008, how long have you been with Chosen
Company?

CP[)@3), (b)6), Quebdc Arrived to first platoon on November 13, 2007.
LtCqid)3), (b)6), Bsta Were they already in country?

CPE)3), (b)6), Quebsc ~Roger, sir.

LtCal)(3), (b)6), Baeta And where did you come from?

CP®)(3), (b)(6), Quebgc I came from HHC, I was working in the S4 shop as
a contracting officer.
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LtCd®) 0)6).Bata  And so when did you come to the 2d of the 50342

CP®)(3). (b)(6), Quebec I came to 2d Battalion probably around the end of
September--got into country September 14, was at
brigade until they transferred me over to battalion.

LtCdl®). b)6).Bata  And you went to the first platoon, did the
platoon leave Camp Blessing?

cpPB)r B)). Quebge 1 5otually received the platoon after the
previous platoon leader had been killed in the 9
November ambush. So the platoon came back to Blessing
from Bella and I received it.

LtCo)@). (b)6).Beta  And did you leave Blessing with the platoon?

CPMD)(), (b)(6), Quebec  Yes, sir, we went to Bella-- we returned to Bella
on 14 -- April 2008, the beginning of the month. I
don't remember the date.

LtCo®@) (b)6), Beta And how long were you at Bella?

CPMm)(3), (b)(6), Quebgc  We remained at Bella until we closed it down in
the beginning of July.

Ltcdd®) 0)6).Bgla  when did you learn that you would be closing down
Bella?

CPD)(3). (b)(6), Quebec  We had always known that we were going to close
‘down Bella. When I first arrived to the company,
Captainp®)@) p)shad talked about how they wanted to close
down and consolidate Bella and the Ranch House which
they had already closed down Ranch House and were
moving to close down Bella.

Lt Ca®)(3), (b)(6), Beta So it was back to November of 07?

CP®@3), (b)6), Quebec Tt was back in like October actually before I
even arrived at the Company, Captain@®)@). ) eknew I was
coming and he had mentioned it off hand to me. There
had been no formed plan at the time though. And the
official word to close down Bella came in, probably
would have been--it was a while ago, probably June--
June timeframe.

LtCo®@). (b)€).Bgta Tf you moved in early July out of Bella, if that
is a reference point, was it--did the word come down
two weeks before that or one week?
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CPP)3) (b)(6), Quebec  No, we had a few weeks’ notice that we were
closing it down. Our Platoon Sergeant, Sergeant
(b)(3), (b)6), Raven ~was pathfinder qualified and we had actually
already started building slings to break down the
camp, getting all of the non-mission critical items
out.

LtcdY®): 0)6).Bga  pig you receive the tasking from the company to
prepare to move or how did you, how did your
pathfinder Platoon Sergeant take those actions, or why
did he?

cpP®) (0)6), Quebge  phe pesh resupply comes every 4 days, so we would
use those regular resupply birds to move pieces of the
camp out. The official word had not come down yet
until a few weeks prior to us closing it, and by
official word, I mean, the actual CONOP with the air
load plan and everything that we used to plan. But
since we knew the mission was going to come, we did
some parallel planning on our own and decided to be
proactive as opposed to waiting around for someone and
to tell us what to do. And Captainpm)@) p)ehad even said
as much, so go ahead and start breaking down the camp
a little bit earlier before we get the actual CONOP
because once the CONOP came down, we were not going to
get as many turns as we wanted. So, we really needed
to be down to mission critical items at that point to
reduce the amount of aircraft that you would need.

LtCd@). (b)6),Beta Thig is the middle to the end of June timeframe
that you started?

CP®I). (b)(6). Quebgc T want to say towards the beginning of June.

LtCol(3) (b)6).Beta What was your interaction with the local populace
up in Bella? What is the town near Bella?

CP®)®). (b)6). Quebgc  There is no town near Bella. That is--Bella
exists only as a bazaar, there is a bazaar because
there are three major intersections of the Weikel
River and I guess it is the Javamesh River that headed
off towards the west. Bella, itself, there is no town
there. The nearest village was Atonza and that was
abandoned and was a known insurgent or ACM staging
point. The next closest village was Mulladesh, which
I could not go to because that was about 4 or 5
kilometers away to the south. The next closest
village after Mulladesh was Jamamesh, over to the
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west, and that was about 6 or 7 kilometers away. To
influence any of the population, we would generally
use the ASG, the Afghan security guard, to send a
letter to the local Shura. And that Shura would come
to us after the 9 November ambush-- all bets were off,
we do not trust them, we did not put ourselves out
there to go to those villages just because what had
happened during the ambush. The platoon leader is a
good guy and he took them at their word that they
would guarantee him safe passage and he ended up
getting killed. And I think that ruined--that stayed
with the company, especially with my platoon since
that was my platoon that got ambushed. But again,
interaction with the locals were about as much they
wanted to be which was not a whole lot.

LtCo®)(3) (b)6).Beta So from April to July, not much interaction?

CPD)(3), (b)(6), Quebgc I had a Shura with the village of Aranus. That

Oscar

Shura lasted about an hour and a half. I went in
there with my own agenda, one was, hey, I am a new
platoon leader--well, not a new platoon leader, but I
am new to this area. I have been in the platoon for a
little bit. My platoon has been here before, you
recognize Sergeant (b)@) (b)6) , you guys know what you
did, he knows what you did, we got them on the table
that is there, but at that point, I wanted to move
forward and try to build that relationship. And told
Captain®)3), (beabout this prior to be conducting the
Shura. He said that that was a--seemed like a pretty
intelligent plan as far as the next steps forward.
But that Shura ended up turning into a shouting match
after they denied any responsibility for the IED that
killed Major Sloan, I think it was a year and half
prior to that and then after that they denied any
responsibility for the 9 November ambush. So, that
really characterized my interaction with locals. It
would turn into a blame game where I would ask them a
question, they would give me round-about answers or
they would tell me an answer that I did not want to
hear. I already knew it wasn't true. And then I
would come back with facts to disprove what they had
just told me and from there it evolved into child just
bickering which at that point, I would usually just
cut the meeting off and leave.
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LtCal)3), (b)6), Bata For the move out of Bella, were you, or did you
or your platoon sergeant go back to Blessing for any
planning?

CPP)(3). (0)(6). Quebgc  No, Sir. We did all of our planning over SIPR.
We had pretty good connectivity where we had the SPOB
ag well as TACTSAT and towards the end of Bella we had
FM COMs, so we could all of stuff over those channels.

LtCol)®). ()6).Bela Do you recall the--did you see the CONOP?
CP)(3), (b)(6), Quebtc ~ Y€S, Sir.

CP®D)(3), (b)6), Quebgc  And when did you see that in relation to the time
that you left?

CP(®)(3). (b)6), Quebgc I think that it was a couple weeks prior to
actually closing Bella down, we had the actual turns.

LtCdD®) (0b)6).Beta When you were breaking down Bella, were you aware
that any other emplacement was going to be
established?

cptp)@). 0)6). Quebee  yeg, sir.

Ltcdl®) (b)6).Béa  And where was that?

CP®(), (b)6), Quebec It was going to be at Wanat.

LtCo®@). (b)6).Bgta Had you ever been up to Wanat yourself?

CP®)(3), (b)(6), Quebgc My platoon, when I first received them again, we
were stationed out of Blessing, Wanat was 10
kilometers to our north. The governor knew me on a
first name basis; he actually stopped by Bella several
times when he was making his rounds around the
district. I knew the police chief there pretty well.
I patrolled--I tried to patrol there at least once
every other week, if not every week. Again, due to
the nature of the roads and not wanting to set a
pattern, going there every week or multiple times in a
week was a little more risk than I was willing to
assume. But yes I patrolled there regularly, too many
times to count, Sir.

LtCo@®) (b)6).Beta And how would you be configured when you went out
to patrol?
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b)(3), (b)(6), Queb g :
cpp® (P)B) Quebee 5 inimum of four HMMWV with 20 PAX, that way I

could have a U.S. dismounted element and then the ANA,
usually they went on those patrols, and the smallest
number of ANA that I had was two trucks which was
about 14 ANA, the most ANA that I ever had was four
vehicles which is about 28 ANA. The ANA would usually
secure the meeting site, my guys would stay with the
trucks and I would take myself, my RTO, my FO, and
maybe a couple of Joes down with me for a little PST
element with me while I met with the governor or
whoever I happen to be talking to that day.

—_— O 0o 1IN R W~
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Ltcd)®: ®6)Bga  Based on your previous visit to Wanat, when you
learn that there would be an emplacement put there,
what were your thoughts?

p—
NGRS I S

15 Cﬁ@mxmxmimaﬁc Establishing a new base at Wanat, just the way

16 that that Chosen Company was--the way that we were

17 rigged, did not make sense when I first showed up to
18 the company and I don't think that Captain (b)(3), (b)(6), Oscar
19 thought the same either in that we were at Bella, we
20 were at Ranch House and we were at Blessing and we had
21 the district center at Wanat. To me it made perfect
22 sense to put a Camp at Wanat, but to do that, we would
23 obviously have to close down Bella because we did not
24 have the number of people that we need to secure a

25 base at Bella and Wanat. Bella again, no population
26 nearby were not doing anything there except getting

27 shot at, at Wanat, at least if we were getting shot

28 at, we could go down and talk to the governor and we
29 could talk to him about it and try to find solutions.
30 And then also, quite honestly this might sound

31 callous, but if I get shot at and I have a bazaar

32 right next to me, and you hit the bazaar, that is an
33 I0 win for me because hey, you're trying to kill me,
34 but he just shot at your neighbor. So, again it made
35 perfect sense to put a camp at Wanat in my opinion.

36 Ltcd)®) (®)6).Bga  were you familiar with the actual site that they
37 were looking at?

38 cp/®) (P)O) Quebge Roger, sir. We met, Captaf®®) )€ 0¢E14 me that

39 they were actually going to put a camp at Wanat. I

40 asked him if it was going to be in the fields to the

41 west. And he said yes that that was really the only

42 place it could go. Any other spot and he would have

43 to take over someone's house or bulldoze a field that
7
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was being used for farming, or I don't know where else
he could put camp.

LEtCo®®). (b)6).Bgta And had you done that--has Chosen taken over
someone's house or bulldozed a field? What impact
would that have had?

cptp)d). (b)6). Quebec  Depends on the context in which it was done. If,
again I cannot really say because that is reading too
much into something that may or may not be there, if
the elder was friendly to us, you may have just given
it to us willingly if we had asked or if we just taken
it over from him, that may have turned them over to
the other side. Again, I don't know, sir. It depends
on which house we’re talking about and how the owner
felt about us.

Ltcd®) b)6).Bea  were you--as first platoon came out of Bella, as
part of operation Rock Move, did you have any
responsibility with the pending RIP/TOA?

cpP@. 0)6). Quebge 1 wag going to be responsible for conducting a
RIP with one platoon leader and then talking with
Oscar Captain (p)3), (b)e) I was also going to be responsible for
escorting the incoming commander as well as Captain
(b)(3), (b)(6), Oscar around the company battle space.

LECJR®) (b)6).Beta And when was that to start? Or when did it
start?

cpf)@ ) Quebec  Thig is when the timeline gets a little fuzzy. I
don't recall the precise dates. I do remember, when I
came back from the QRF mission, there were two platoon
leaders already waiting for me to start conducting our
RIP.

LtCdl®). (b)6).Beta So some point after the 13th of July?
CPI(3). (b)(6). Quebgc  Roger, sir.

LtCal)(3), (b)6),Beta That was on the 13th?

CP®(3), (b)6), Quebec  If I remember correctly, Lieutenant“maimth““from
Rock Company, was already there from 1-26th Infantry,
and he had already started doing his sign over and

changeover of equipment with Captain (b)(3), (b)(6), Papa
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LtCcd@®) (b)6).Bgta  Now, first platoon was the QRF for Wanat;
correct?

CPWm)(3), (b)(6), Quebec ~ Roger, sir.

LtCdl®). 0)6).Beta Can you give us the timing from when you came
back from Bella to Blessing, how much time did you
have before you assumed the QRF mission?

CP®3). (b)6), Quebgc  The QRF to Wanat specifically on the 13th of July
or the overall QRF to Wanat, sir?

LtCold), (b)6),Beta Was your platoon assigned the mission of being
the QRF for Wanat?

cpP)3). b)6), Quebec  No, sir, not specifically but common sense kind
of comes into play in my opinion in that we had one of
our platoon's going up to Wanat to establish a new
FOB, we all knew what that area was like since we had
patrolled there for about 6 or 7 months and we had
just come from Bella where it had remained fairly
kinetic. The minute we arrived, we did our change
over, received our property from one of the NCOs, I
think it was Sergeant ()@3) ()6 and then immediately

Raven Sergeant ()@3).()6) had the boys leaving guns on the

trucks and we just posted a guard out there so that we
always had someone at the trucks at all times so that
the heavy weapons could be mounted and they remained
like that until we redeployed.

LtCdB®), (b)6).Beta So when you are back at Blessing, you remained
configured like that?

CP®)@3), (b)(6), Quebbc  Y€S, Sir.

LtCal)3), b)6),Bata So on the evening of the 12th, you do not have an
assigned mission to be the QRF?

cp® ). (0)6). Quebee NG5 gir, not an assigned mission again we knew
what the deal was, we had all been there before just
because someone did not tell us to do it--we knew that
in the event that Wanat was hit with any sort of
significant attack where they required reinforcements
or ammunition resupply, we were the most available
element out there.
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LtCéTwmeﬁB?a And back when the platoon had been to Blessing

earlier in the January or February timeframe, were you
configured like that all of the time?

cpP©). (b)6). Quebec  No, sir. We had a pretty regular patrol schedule;
usually they patrolled three days on one day off and
within those four days you'd mix it up just so we did
not set a pattern of three days on one day off. But
the trucks were not mounted with heavy weapons systems
at all times. We kept those inside of the hooch just
to keep them from getting damaged from the weather.

LtCcd®). (0)6).Bata  Tn July when you had your platoon set, did you
report to the XO or CO, you know, "we are ready to go,
if needed" on a regular basis or was it just assumed
that you would be ready to go?

cpP@) B)6). Quebgc 5 - siy . T talked to Captair®)@). ()6).Parand he knew
that our guys were mounted up and Sergeant (b)(3), (b)(6), Raven
had already done the same.

Ltcdh)®). 0)6).Beta  Captainw)as), (b)6), PapdS?

CPM)3), (b)6), Quebec He was the executive officer at the time, sir. I
mean, everyone knew that my guys were--the trucks were
ready to roll if we needed them to.

LtcdD®) 0)6).Bgta  can you tell us how you got the execute mission
for the QRF, please?

CPHId) (b)(B), Quebge  The morning of the attack, the attack kicked off,
Chosen Base called us over the radio or the EF
Johnsons, did not wake up at first and then we woke up
maybe a minute or two later because we heard them to
continue to call us which generally meant that
something important was going on when they called the
PL and the Platoon Sergeant directly versus like a
Romeo element or one of the squad leaders. We went to
the TOC and they told us that----

LtCo®)3) (b)6). Bgta Who called you? Did the company call you?

CPWD)3), (b)6), Quebec A company officer, I don't know who specifically
might have been one of them, I don't know who it was.
But we went up to the TOC and told us that it was a
fairly significant attack, asked if they needed a QRF,
Papa Captain (n@a), b)e) --yeah, Captain ()@) (b)6) at the time said
no, I was going back down to the hooch and then a

10
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couple minutes later, we got told that it was a ranch
house style attack and so we went ahead, we started
prepping the trucks even further beyond what they had
already been set at and they told us that it was a
Ranch House style attack and that we needed to get
additional ammunition. So we sent up a couple of guys
with the trucks to the ASP and from there, we just
continued to draw as much ammunition as we could. And
my platoon had already started to redeploy, so as far
as any sort of a manifest or vehicle load plan, which
we usually did, we just said the hell with it and we
just threw guys in the trucks. Everyone knew how to
operate the weapon systems. The platoon worked pretty
good together, so, as long as you could drive or gun,
you were getting on that truck. Hell, I had a squad
leader in the gun turret, and he volunteered to be in
that position because his squad had already
redeployed.

LECoDA). (b)6).Beta So your platoon was down a squad?
CP[E)3), (b)6), Quebéc We were thinning down at that point?

LtCo®)3). (b)6), Beta So how many soldiers did you have, the ballpark,
if you don't remember exactly?

CPE)(3), (b)(6), Quebéc Maybe around 25, at the most.

LtCal®), b)), Beta And then what took place next? Who gave you the
order to go?

cpT)®). (0)6).Betla  captaimb)@) (b)6), Paphad already called down and said
that it was a ranch house style attack; you just need
to load up as much ammunition and get the hell up
there. So, I went up to the TOC while my guys got
ready and Sergeant Stockard was up there with me. We
continued to get more information on the situation,
found out that there were a few KIAs at the time and
as soon as we had ammunition loaded and the first
sergeant was ready, then he gave a short brief to the
guys and we rolled out. It took us about 45 minutes
from us rolling out of the gate.

LtCdl®3). (b)6).Beta Before you departed, how did you get your
situational awareness up? Did you know what the fire
support plan was up at Wanat?

11
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cp®)©3) (b)(6), Quebec My head FO or our FO/RTO had already plotted
targets that the company had put together, so we had a
general idea of what the targets were I had not seen a
refine fire support plan. But again I knew I had a
general idea where the targets were. Having been
there many times before, just because I had not fired
those targets, I could look at them on a map and be
able to point at them on the mountain side with
confidence. As far as our situational awareness, we
pretty much just received that it was pretty much a
ranch house style attack, we have several KIAs, you
need to go. And that was about it for us, as far as
the QRF mission that was about all we needed. We just
needed to know the task and purpose and the general
situation. As for the rest, speed was of the essence
and we called up to Wanat as soon as we got within FM
Coms range and got an updated report from them.

LtCaoB)@3) (b)6),Bsta Do you recall who you were speaking to?

CPMD)(3), (b)6), Quebec It was the Romeo, 6-Romeo on it. The reporting
that we receive from 6-Romeo was fairly confused, as
as near as I can figure out, there were just bad guys
everywhere. So, I just told my dudes over the radio to
PID anybody they engaged to make sure they were not
friendly. I asked if there were any patrols or OPs
out and they said that there was one OP which was
topside. I didn't really know where that was based on
the Romeo's description to me.

LtCal)3), (b)6),Beta For the record, 6-Romeo, who is that?

CE{®)(3), (b)(6), Quebec I don't remember, sir. I think that he was from--
at that point he was from Destined Company, the
commander's RTO, I think it was.

LtGen Natonski: You're getting this information from where?
CPF)(3), (b)(6), Quebéc From the 6-Romeo, sir.

LtGen Natonski: And he was at the TOC?

CPE)3) (b)6), Quebbc ~ROgEr, sir.

LtGen Natonski: Not at Wanat?

cpExwwmwx@m%c He was at the Wanat TOC, sir.

12
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LtCol3) (b)), Beta The Company Commander--the Company CP at Wanat.

LtGen Natonski: Captaif® ®)6).0sgas the Company Commander on
scene, but he is not this 6-Romeo.

LEtCOB), (b)6), Sigma He is his RTO, the Company Commander's RTO.
LtGen Natonski: Okay .

cpP@). (b)6). Quebge gt for the record, previous to this if I said 6
Romeo I should have said Chosen 6 Romeo, so Captain
(b)(3), (b)(6), Oscar RTO.

LtGen Natonski: Okay .

Ltcd®). 0)6).Bgta  and what is the normal travel time from Blessing
to Wanat?

cpp®) (b)6), Quebge  pepends on how thoroughly you're going to clear,
if you drive safely as you should and you're clearing
every draw, they can take anywhere from--it has taken
me three hours to get from Blessing to Wanat before
just because of the right conditions. On average, I
would say about an hour and a half if you're clearing
relative thoroughly and you are not moving that fast.

LtCo®). (0)6).Beta And how long did it take you on the 13th?
CPWD)(3). (b)6), Quebec ~ About 45 minutes.

LtCaBE). b)6).Beta And what steps were you taking to speed yourself
up?

Ccp®©). (b)6). Quebec  We just drove quickly, all of the boys have
driven that road many many times before, so they were
relatively comfortable with it. Thankfully, there
were not IEDs or natural obstacles in the way. We
have driven it before when there were mudslides or
rocks in the way and I can add hours to your patrol.
We just generally sped through and once we passed the
village of Walleytangie we knew that that was known
Bad guy country and we just cleared every draw by
fire. We just fired a couple 50 cal and MARK-19
rounds into each as we drove through and if we did not
take any incoming rounds, and we didn't, then we knew
it was clear. And if we did, we would have dealt with
the situation as we needed to.

LtCod)3) (b)6), Béta Okay, you came into Wanat from the South?
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CPBI®). (0)6), Quebsc  Yes, sir.

LtCd@). (b)6).Beta  And what happened?

CP®(3), (b)6), Quebgc  The first truck rolled up, I remember looking

around and there was smoke everywhere, just honestly
it was confusion. First truck was hit, Sergeant

(b)(3), (b)(6), Bellview truck, he immediately linked up with

Oscar

Sergeant Hissong at the south TCP, asked him where to
go--and while I am describing this everything is
happening simultaneously, like this is all going down
the same time. I ran out of my truck, and told my
driver to stand fast, and ran over to the CP to see
where Captainp)@a), peneeded me and my boys at. Sergeant

(b)(3), (b)(6), Raven grabbed the medic and they began their
movement towards OP Topside and First Sergeant (b)(3), (b)(6), Victor
ran over to the CP. Captainga) pwas pretty busy at Oscar
the time and asked where he wanted me and he said, "I
have no coms with OP Topside." So, I ran to OP
Topside, at that point, First Sergeant (b)(3) (b)6) was Victor
already up there and I saw Sergeant ()@),(b)e as well, Raven

so these guys obivously had coms with Captain  ()@3), (b)), Oscar
down below. They got senior NCOs up here, they don't
need me here, I got the rest of my platoon to worry
about. So myself and Specialist (@) (by6) is my FO/RTO
ran back out and linked up with Sergeant (b)(3), (b)(6), Bellview
and began to push forward to the north. At some

point, again this is where you can reference a sworn
statement because my memory at this time is a little
fuzzy, ran back towards Captainp)a), pyeand told him what Oscar
my platoon was doing because my radio at that point
had started to give me a little trouble. I did not
feel like sitting down to fix it at the time. I told
him where I was going, pushing to the north, ran to OP
Topside, told some Soldier, I have no clue who he is,

I think that he was a junior enlisted Soldier, a
younger black guy, where my platoon was going to be.

I pointed out that I was pushing to the north so they
had to check their fires to the northwest because my
platoon would be coming from the backside of the

hotel. So, you would not be able to--from OP Topside,
my platoon's position would have been masked through
the bazaar, we moved on the road, and we would have
suddenly popped out on the north side of the hotel,

and I really did not feel like having a 240 shoot
through there because they were actually shooting over
to the northwest at the time. He kind of gave me the
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up and down and then I ran back towards my trucks.

Raven Sergeant (b)(3), (b)(6) had pushed up, not past the hotel,
but he was, I want to say, about 10 meters south of
the bazaar and then his truck just kind of disappeared
in a plume of RPGs and I looked over to him and I was
like, "fuck, he is dead" and then he got up and he
told me to push back. And I said, "Fuck that, push
forward." And then I think that what he was trying to
get to me was that he could not push any further North

Voo 10 Wwn Wk —

10 with his one truck, so I ran back because he had a

11 Mark truck and I wanted a Mark and a 50. I ran back
12 to the CP, looked around for any truck that could

13 move, found one, jumped in it with my FO/RTO and the
14 gun and I think Specialisft)@), (b)e) BreWas the driver, and
15 then we tried to move that truck from the middle of
16 the CP towards Sergeant (b)@3), (b)6), Raven vehicle to the
17 North. That truck ended up getting stuck in the

18 middle of the camp because there was a one meter

19 enibankment with a pretty steep slope. The truck got
20 stuck. I told (@3, peto stand fast and just scan over
21 to the west and then he started engaging targets over
22 to his west about 50 meters away and then I ran with
23 (b)(3). (b)(6), Brent - - — -

74 LtCdy®.b)E).Bsta Is that on the western side of the emplacement?

25  cp®®) (b)6), Quebec T think (b)(6) house. Yes, (b)(6)

26 (b)(6) house. So, he was engaging targets in (b)(6)
27 (b)(6) house. I ran out with Specialist (b)(3), (b)(6), Brent
28 and got into my original truck and then linked up with
29 Sergeant (b)3) (b)6) Belview And then from there, as we moved
30 forward, we engagea tne house about 600 meters to our

31 due north. There was about 3 to 4 guys in there. The
32 OP called down to us and told us that they were taking
33 fire from a house that my platoon has searched many,

34 many months back for supposed IED cache that turned up
35 nothing. 8o, I knew what house they were talking

36 about so we started engaging that as well.

37  LtCgd@E). b)6).Beta Is that up on the hill or in the town?

38  CPM)3), (b)6), Quebec That would be up on a hill, sir. OP Topside

39 referred to it as the White House or something of that
40 effect.

41 LtCek), (b)6) Quévec 18 it to the south and east of OP Topside?
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cp®)(3). 0)6), Quebec Tt would have been to the North and East, North

1

2 Northeast.

3 LtCdl@®), (b)), Bata Across the draw? There is that little valley----
4 CP®)(3). b)6), Quebec There is the valley between the backside of the
5 house where they were engaging OP Topside, where the
6 road was, where all of the houses were that were

7 engaging OP Topside. And then between OP Topside and
8 that road, there is actually another smaller incline
9 where there was the house. That--I believe that is
10 the house that they were referring to. So, that was
11 the house that we engaged and addition there was at
12 least one PK or RPK, or some sort of automatic weapon
13 system to our south southeast that was engaging my

14 element pretty effectively.

15 LtCoD@) (b)6),Beta Where was that, in the hotel?

16 CPWB)3) b)6) Quebec No, sir, the hotel--the hotel was maybe 5 meters

17 away from us at that point, we were actually up

18 against the western wall at the hotel against the -on
19 the road. Because the hotel was actually "L" shaped,
20 if I remember correctly. L-shaped hotel and then the
21 western limit of the hotel butted up against the road.
22 So, my guys pushed past that road--or pushed past that
23 hotel, there was a small alley way and then there was
24 a smaller little 2-room shop just North of the hotel.

25  LtCd@) (b)), Beta And how did the action end for your platoon?

26 Cp)3). (0)6) Quebec  They stopped shooting at us. Over the next few

27 minuteg, I don't know how long it was, an hour or so,
28 we continue to mark targets for the Apaches. They

29 fired at targets in the north of the house to the

30 northeast and a couple hell fires in the back.

31 Several 2-75 rockets and then we had the Apaches

32 conduct gun runs, probably at about 10 meters to OP

33 Topside's due north. I wanted to clear the river bed,
34 but did not have the people to do it. So, I just kind
35 of fired the Mark-19s basically until they broke

36 contact, sir. That was about it.

37  LtCcdd®) (b)6).Bata And how long did the first platoon stay at Wanat?

38  CPE)3), (b)6), Quebsc We stayed there until we withdrew.
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LtCcdD®). 0)6).Beta  How did you get the word that US Forces were
going to withdraw from there?

CPD)3), (b)6), Quebec He told me and kept me abreast of what was going
on. At first it was, obviously just kind of reinforce
your position. Then it was "You are staying the
night" so, we started reinforcing the mosque, we took
that over, took the ANA there, Sergeant (v s) (b)6) Belview WE
put him up in the hotel. He is a tough guy--but to
keep guys from infiltrating into the bazaar like they
had before. Really, I think that it changed a couple
times while we were up there, first it was, "you are
going to stay" and now you are going to go, And now,
if was "Hey, we are just closing this thing down?” I
am going to ask Captainm)@), byeywhy everything kept
changing, he said basically because of resourcing.

And then if he stayed up there, he wanted to do it
right, you wanted at least a company to remain up
there which he couldn't get so I mean at that point he
is not going to remain in place where he cannot defend
the AO with the limited resources that he had.

LtCo®@), b)6).Beta So then first platoon retrograded out of there
with all the other assets?

cp#®)(3), (b)(6), Quebec Roger, sir.

LtCd®). (b)6). Bsta Before 13 July and after second platoon had moved
up to Wanat, were you aware of any issues that they
were having with supplies?

Ccp®3). (0)6). Quebgc T remember hearing about it during the BUBs.
Yes, it came up regularly in it.

LtCaob)3), (b)6), Beta Is that a company BUB?

CP(D)(3), (b)(6), Quebgc Battalion BUB, sir, or a CUB, Commander Update
Brief.

Ltodf®): b)6).Bgta  you would attend those?

CP)(3). (b)(6), Quebgc  Roger, sir, at the company level. We did it over
Adobe Breeze, so each company, or in my case at Bella
when we were at Bella, we would just listen in and
then talk to Commander afterwards to see if he had any
refined guidance for us.
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(3). (b)(6), Beta

LtCéT Do you know who was briefing at battalion about

the supply issues at Wanat?

CPtP)(3). (b)6). Quebec  Tf it was at Wanat during --when captafi ©6) Osgin g
gone, it would have been Captain(b)@). (b)6), Papaand then if
Captain was there, it would have been Captain
(b)(3), (b)(6), Oscar  (P)(3). (P)(6), Oscar

LtCa)®) (b)6).Beta Are you aware of any indications or warnings that
were being passed up by first platoon--excuse me--by
second platoon regarding the situation between 8 and
12? Reports that they were perhaps being observed or
that there were a lot of military aged males?

CP®)3). (b)6), Quebec  No specifically, I would read it in the INSUM
every day that was fairly common stuff. Quite
honestly, we all knew what they were going to get into
and we kind of knew what to expect, in my opinion.

LtCo®3), (b)), Beta Why do you say that?

CPM)(3), (b)6), Quebec Our Company was not new to the area; we had
operated there since before I joined the battalion or
the brigade, for that matter. From the day we arrived
on ground, we had a presence, they were patrolling at
Wanat, the previous guys, they built that bridge there
or they actually built it when they first arrived.
Everyone knew us up there by name, they knew the
platoon leaders, to some degree they knew the squad
leaders, they all knew Captainp)as) p)ye they all knew

Diamond Colonel ©)3)®)s) - We had a very--a variety of
experiences at Bella and in the Ranch House. As far
as the specifics for that part of the area, doing my
regular patrolling, I knew that Shenegawl, which was
due south by a Kilometer or two south of Wanat, which
was the boarder of the Pashtuns and the Nuristanis, so
all of those small things that can get lost in the big
picture, I think Chosen Company had a solid grasp of
and knew how to apply those to the actual scenario
that we are put in to.

LtCd)@®). (b)6).Bata  when you were up at Bella, how often did the
Company Commander come visit you or the XO?

CP®3). (b)(6), Quebgc  The XO, never. His job was to stay in the TOC and
order things and water for us. The Company Commander,
he came out of there once when I was a PL out at
Bella. And then came out after the reporting on us
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increasing and I requested reinforcements for the camp
right to us closing it down. So that is twice and then
he went up there for CONOP's, whenever they were. He
went up there for CONOP's, whatever they were, and
then he went up there for the November ambush, and
then he and the first sergeant tried to get up every
once in a while to visit the guys and actually see the
situations on the ground. Actually, to talk to the PL
and the Platoon Sergeant and the squad leaders to see,
hey they tell you every day you can get hit with
rockets and you see that the rockets are hitting
within five meters of each other every time and that
these times have you dialed within. It just drives
the point home. So they kept a fairly regular presence
up there.

LtCo®@) (b)6). Beta How about the Battalion Commander, did he come in
to visit you?

CPP)G). (0)(6), Quebec  Me specifically? He flew over once with some
three-star general who is supposed to come up there, I
know that he came up there for Thanksgiving, I don't
know too much about Colonel (®)3) (b)) being up at
Bella's specifically, it is just a single platoon up
there.

Ltcd]®) 0)6).Bgta vy mentioned requesting reinforcements at Bella.
What did you request?

cpP©) (0)6). Quebge  peazlly, whatever we could get from the battalion,
whatever they could spare.

LtCo®)(3). (b)6). Bgta And why is that, why were you requesting
reinforcement?

cp®©). (b)6), Quebec  With that increased reporting against Bella, I
felt that the risk that we were assuming in closing
down the camp warranted additional forces.
Essentially, the IO campaign for closing down Bella
was “don't say anything” because the people know that
you are closing down the camp. You are at your
weakest point when you are leaving the LZ, so you
don't want to advertise that so our official point--
official slogan was, ‘“yeah, we are just moving stuff
around--we are just moving property.” But the bad
guys are not dumb and neither are the locals. When the
Pesh Resupply request comes every forth days and they
see that you get one sling of water, and then we got
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five slings of equipment going out, they know
something is going. And we knew that they knew that
but we could not official acknowledge it. Then about
a week prior to us actually closing down the camp, I
was allowed to say that, "Hey, yeah, we are leaving
the camp." We are out of here, you guys already knew
but here is the word from me so nobody else tells you
differently. Once we started moving the ANA out, then
ASG started to get a little antsy because if we leave,
10 we are kind of their protectors. Those guys have

11 pretty much done a lot with us. So once we leave,

12 there is really nothing preventing these guys from

13 getting their heads chopped off. And those guys

14 started acting a little shady.

Vo R~ e S U T SN O o

15 LtCo®@). (b)6).Beta Changing allegiances?

16 CPDE). b)6). Quebec Um, I don't know if their allegiances ever

17 changed, in my opinion, ASG are just ACM that we pay
18 to guard us and every once in awhile they will shoot
19 off a couple shots at you, I don't know. ASG

20 commander had walked out of the camp a few days prior
21 to us closing it with a couple of heavy weapons

22 system--medium weapon system, some RPG's, a handful of
23 AKs, and quite a bit of ammunition, as well as some

24 uniforms. He had permission to leave with just himself
25 to go on vacation to see his family and then he used
26 that--everyone in the camp knew that he was going to
27 leave because a gate guard just let him walk out with
28 all of that shit and did not feel a need to call back
29 because he already knew that the guy was going to

30 leave. So, he already has permission to leave, so who
31 cares if he takes a couple of our RPG's, I guess, I

32 don't know about the thought process on that one. And
33 he went and told (®)®) that now is a good time to

34 fight. He had been on the camp, he lived there, so he
35 saw what was going on, he knew that we were leaving,
36 he knew kind of how the game was plead. Kind of all
37 bets are off, you are here to get your licks and you
38 might as well get a memo when the guys are leaving and
39 their force protection is not nearly as high as it

40 once was.

41 LtCdD@) (b)6).Baa In your own view, if you had been attacked there
42 at Bella, what kind of attack would that have been?
43 Would there have been a large scale? A probing?
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1 cp®® (0)6).Quebec  pepends on what their intent was. Over the

2 previous few months and weeks the intensity of the

3 attacks had definitely increased, we had a helicopter
4 shot down there; they were dialed in with 107 rockets
5 so if they had those available we would have

6 definitely suffered a barrage of those. As everyone in
7 here knows, we killed that truck on the 4th of July.

8 Their mortars were dialed in, so indirect fires would
9 have played a major role based on how they attacked

10 the Ranch house and knowing that it was, if not the

11 same crew then at least the same leadership. In my

12 opinion we need to initiate with indirect fires to fix
13 us in place and button us down. And then coming from
14 the bazaar, they probably would have attacked the ECP
15 which was our only control point. If they did not

16 attack from the ECP and then again in my opinion, they
17 would have hit the ASGT CP that we had the south of

18 the camp, overrun that, use that for the base to fire
19 to engage speed bump from there that is probably our
20 weakest point in the perimeter-- was that road to our
21 south because it loops over to the north ran parallel
22 to the camp. And there was embankment, SO the road

23 was actually on top of the wire, would have breached
24 the wire there and from there they would have had easy
25 access to the TOC, the aid station, and all of the

26 living quarters.

77  Ltcdd@). ®)X6).Beta And so this would be fairly--it could've been a
28 large attack?

79  cpP)®) (b)6)Quebec Tf it had been a large attack with only a platoon

30 out there, it would have been bad because again, a

31 platoon at Bella is not a line platoon it is, it is

32 you have one squad at OPl, so that is defended by one
33 squad, and then you have a couple of ETT's up at Speed
34 bump was some ANA, and then you have three squads

3 minus casualties, guys going home for whatever reason;
36 we had a pretty good program, where we would rotate

37 guys back to Blessing to refit or to send out mail for
38 the guys in the platoon because at the end, we were

39 redeploying at the time, so we had to get all of our
40 excess garbage out of the way. So we were not at full
41 strength, by any measures.

47 Ltcd®®).(b)6).Bsta Based on the indications and warnings that you
43 received at Bella, in your personal view, were you
44 expecting to be attacked by a large force?
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1 cpP®: b)6) Quebee  yog

2 LtCoB)3), (b)6),Beta Lieutenant Colongd), (v)s), Sigma

3 LTC : I just want to make sure that I understand and clarify
4 O, 0E).Sigmyne point that you made earlier with regard to the

5 site selection for Wanat. You thought that it was--it
6 made sense to put a COP there but the timing was not

7 optimal; is that correct?

8 Cp¥d) (b)6).Quebec T don't recall saying anything about the timing,
9 sir. But again, if I was in charge, which I wasn't

10 then, I would not have put a camp there at that time.
11 Tt should have been done, in my opinion, during the

12 wintertime when AF activity, at least at Camp Blessing
13 I have never got hit on patrol until February. I went
14 _ for months without getting shot at that would have

15 been the time to put in. Because during the winter,

16 you can actually go out and you can do COIN, you can
17 engage the populace, you can start the projects, you
18 can get the bids going, you can get all of the

19 bullshit that Bagram deals with out of the way in the
20 wintertime and then when the spring comes around and
21 the sun melts and then the contractors are already

22 lined up, everyone knows that you are there. You have
23 been there the entire winter, you are not going

24 anywhere. Then at that point, once the spring melts,
25 the contractors know what is expected of them and they
26 can get up there and start doing all of those

27 humanitarian assistance projects.

28 LTC . And I think the impression that we got from some of

29 (b)3), (b)6), Sgme he stuff that we read was that the QRF was a formal
30 duty assignment, but as I understand, it was not.

31 Ccp®©). b)6).Quebec T was there a week, I was not going to play at

32 all, I was already re-deploying, I was not going to go
33 out there and there was nothing that I was going to do
34 in the 2 to 3 weeks that I was back at Blessing that
35 warranted me to conduct my normal patrol schedule

36 while maintaining my FOB force protection

37 responsibilities.

38  LEM) b)6), sims© there was never any type of formal rehearsal with
39 respect to your QRF, the duties that you pulled as a
40 QRF?
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cp'p®) 0)6), Quebee - we  again the platoon worked together pretty
well over the last few months so we had a sort of an
informal SOP, where again the patrol schedule was
published and for each squad I would list their
responsibilities and pretty much just everybody was on
ORF at that time or they had to pull force protection
responsibilities.

L) b)6), symdfter the fight on the 13" and the operation where you
pulled out of there on the 15", was there any type of
formal or informal AAR or hot wash that you did with
regard to the fight on the 13%"?

cp$)3). b)), Quebec  No, sir, once we got back, it was do your sworn
statements, get all of the awards in, refit the
equipment, deal with the memorial ceremony which took
up quite a bit of time. And then once that ended, we
immediately went into RIP TOA and I know I had two
platoon leaders to RIP with because obviously one of
them was supposed to go to Wanat and they didn’t.

LtGen Natonski: You mentioned the ride up to Wanat in about
45 minutes which was record time. How were the road
conditions as you approached the camp; I understand
that was the worst part of the roads, how are those?

CP$X$meXQm%c Miserable, sir. The road from Blessing to

Wallatange wasn't that bad as long as there have not
been any landslides or rock slides, you can make that
trip pretty easily including clearing. Once you pass
Wallatange to Wanat, it was scary. That is probably
the worst part of my deployment, traveling that road.
It got pretty narrow, coming into Wanat just south of
the clinic. The road goes into a sharp embankment--
excuse me, a sharp incline, and it feels like you are
going to roll the HMMWV, but as your driver knows what
he is doing, you can usually get up there if you are
way down.

LtGen Natonski: How high up are you? Is it a long drop down?

cpP®r 0)6). Quebec  phis is anywhere from 25 meters to it looked like

100 meters from the top of the road to the bottom of
the river bed.

LtGen Natonski: Was there water in the river basin?

CP[B)3), (b)(6), Quebdc ~ NO.
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LtGen Natonski: When you were at Bella, what did you do for
medevac or for bad weather?

cp@)d). b)) Quebec  The road was not HMMWV trafficable. The only way
that you could get resupplied or reinforcement was
through air, sir.

LtGen Natonski: And did you have, I don't know what the
weather was like; the seasonal weather in the winter
you occupied that through the winter, didn’t you?

CP®)(3), (b)6), Quebec No, sir. That wagb)@®). (0)6).Nkplatoon

LtGen Natonski: But they still had people up there through
the winter?

CP®)(d). (b)(6), Quebec ~ Roger, sir.

LtGen Natonski: Lieutenant Brostrom, did you ever talk to
him about Wanat and his thoughts about going up there?

CP(3), (b)(6), Quebgc No, at the time, I was at Bella and he was at
Blessing. I was pretty preoccupied.

LtGen Natonski: So, you did not have a chance to see him?

CcP®)O). (b)(6). Quebec e just exchanged friendly words over the
internet sometimes.

LtGen Natonski: You opened up on the enemy when you go there
with your vehicles and I guess, your troops, did you
have any problems with your M4s, SAWs, any
malfunctions?

CP®O). (b)6). Quebec T had a malfunction with my M4, just corrected it
real quick and put it back in action. The heavy
weapon systems, this had be the first time that we had
not had any problems during a TIC, during previous
TICs, shorter TICs, I have had problems, with Mark-19s
both going down, so if I ever had a MARK 19 gun on a
patrol, the gunner has a secondary weapon as a 249 or
we had 2-Marks going on the patrol, that way we would
have that capability.

LtGen Natonski: Throughout your tour in Afghanistan, you did
not see a trend, I guess, with weapons or did you see
a trend with, you said Mark 197
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cpp®) 0)6).Quebge T£ there had been any trends there it would've
peen my Marks. My boys cleaned them every night
whether we use them or not. And every day, the Mark
19 always went down.

LtGen Natonski: So that was the biggest problem?
CPM(3), (b)(6), Quebec  YesS.
LtGen Natonski: Okay, so what about the M4?

cp)@). (0)6). Quebec M4, we never engaged with the M4, they were too
far away. If you are shooting an M4, you are just
trying to be a cowboy.

LtGen Natonski: They were doing that quite a bit at Wanat.
CPM)(3), (b)6), Quebec  But there were different situations there.

LtGen Natonski: And you were there when the decision was
made to withdrawal, what did you think of that
decision after having the fight having gone down, did
you think that was the right decision to pull out or
what? Your thoughts on that decision?

cp#®). (0)6). Quebee  Emotional level and personal level, I thought
that it was bullshit; I thought we should've stayed up
there. I mean 9 of our guys got fucking killed
holding that terrain and then we just gave it back to
them. We got hit at Ranch House. Yes, it was already
planned for us to close down the Ranch House, got hit
at the Ranch House, nobody was killed, but we had half
the guys up there were wounded and what do we do? We
closed it down. Again, preplanned but iE Atill, It
looks like we are fucking cowards. We ran away.
Bella? Bella, the temperature gets turned up on Bella,
again, preplanned to close down Bella. There is no
point for us to be up there other than to get shot at,
but again, we closed it down and we ran away. Then we
went to Wanat, made perfect sense to go to Wanat, the
district center was there. You could actually conduct
COIN. The people in Wanat, Yyes, they are Nuristanis
and they don't trust outsiders, but there is a road
that is going up there, everyone knows it, part of the
road is already there. They can see the construction
down at Blessing. Those guys went down to Blessing
all of the time. And they saw the progress down
there. Well, what happens at Wanat? We get hit, nine

25

002528




N W W=

oo

10

11
12
13
14
15
16

i
18
19

20
21

22
23

24
25
26
27

28
29
30
31
32
33
34
35
36

of our guys die, half of the guys, including the
subsequent QRFs that go up there are wounded. And
what did we do? We fucking left. And in my opinion,
we should have stayed up there, but----

LtGen Natonski: Whose decision, do you know where it came
from?

CPp®3). (b)6), Quebec T don't know, sir.

LtGen Natonski: It just floated down? Now there was a unit
coming in--there was a RIP going Oon-=--

cp)3). (b)(6), Quebgc  There was, Sir.

LtGen Natonski: And they were not, they really had not
arrived, I guess in force or at least they were not
available to conduct a RIP at Wanat at that time. So,
it was meant for you probably and the remainder of 2d
Platoon to hold that until they were ready to do a
RIP.

CP®)(3). (b)(6), Quebec Yes, sir.
LtGen Natonski: Okay, thanks.
MG Perkins: Again, when did you join the day the Battalion?

cp®)@). (b)), Quebec T joined the Battalion towards the end of
September.

MG Perkins: So they already trained and deployed then?
CP®)B), (b)(6), Quebec ~ Roger, sir.

MG Perkins: In your time serving with them since you joined
them already in Afghanistan, what was your perception
of your overall state of training in preparation for
the deployment?

cpP)®. b)6), Quebec  mpe yreason that I came to the 173d was because I
figured that if I was going to go down range, I might
as well go with a unit that had a history behind it of
training hard and fighting even harder. And then when
I got here, I was not disappointed by any measure.
Initially, I was on staff, wasn't happy about it, but
the guys who were on staff, as far as NCOs, those were
the guys that either got fired from their job as
platoon sergeants or squad leaders or they had gotten
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wounded and they could not be on the line any more.
And those guys were pretty phenomenal. The Sergeant
(b)3). b)) the Sergeant ()@3) (b)e) the Sergeant (v)@3) (b)6) all of
those guys. For whatever reasons, they were no longer
on the line, but in my opinion they were excellent
NCOs, and when I received my platoon, the platoon that
just lost a platoon leader, two squad leaders--squad
leaders and a team leader out of the picture, 50%
casualties when you include the WIAs from the Ranch
House and the 9 November ambush. And I don't know how
the hell we did it, but that platoon was--I could not
have asked for a better platoon.

MG Perkins: So your perception was that they were well
prepared to go to that mission--well trained and well
prepared to go to Afghanistan.

CPE)3), (b)6), Quebsc ~ Yes, sir.

MG Perkins: Well, the time that you were down at the
battalion and the company, what would you say the
overall morale and command climate was?

cpP@) 0)6) Quebge T my platoon, it was pretty bad when I first got
there. Most of the guys were on some sort of
antidepressant or sleep med, Sergeant (b)©) (b)6)Papa he
really did not talk to me for the first couple of
weeks just because he--I don't know, he was tired; he
had gone through a lot at that point. But once the
initial shock from that attack started to wear off, I
think things started to improve and that overall the
hardest thing I ever had to deal with was trying to
win over my squad leaders and because you can always
tell them to do it but it is easier if they want to do
it as far as conducting the type of patrols that we
were doing because for my platoon, again a different
battle space than Bella and Wanat, is that we walked
or we drove to talk to people. That was our only
point for patrolling, it was not to go out and kill
guys, and I never did a patrol where it was a movement
to contact. It was always a counter IED to facilitate
a key leader engagement or an HA drop or what have
you. And a lot of the guys in the platoon, at that
point, they had already been burned at Ranch House,
they already been at Bella, they had to live in pretty
crappy conditions, and they had been hurt by these
Afghans and now a new platoon leader is coming in and
he is saying, "Hey, guess what guys, you have another
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year of this and oh, by the way, you are going to end
up eating bullets while you are doing it." And that
was pretty hard to deal with from my point of view for
those first few months and then maybe six or seven
months into it the guys just finally said, "Fuck it,
it is not going to change." It is kind of a sad
resignation to the fact that that was going to be the
mission. And as far as across the company, the 2d
Platoon guys, being on staff my first few months, I
talked to some of them when I was at Blessing and
assigned to the company and those guys, I mean, they
seemed pretty happy with their jobs. Captain (b)(3), (b)(6), Papa
did pretty good things. They hadn't been in any TICs,
I think they had one when Brostrom was doing his
RIP/TOA with Captain (b)@3), (b)6), PapaBut overall those guys
were pretty happy-go-lucky guys.

MG Perkins: So is there an atmosphere that you could bring
things up to the chain of command to discuss back and
forth and so like that, do you know what I am saying?
Was there a two way flow of information?

cp®I3). 0)6). Quebge  capra ¥ PV0 O%¥HG 1 did not see eye to eye on a
whole lot of things, I will just go out there and say
that. If I felt that something was just tactically
unsound or do not make sense from the platoon's
perspective then I would certainly bring it up. And if
I was told, "Hey, LT, shut the fuck up and Charlie
Mike" then yeah, I would go ahead and do that. But
even though he and I did not always see eye to eye, I
never felt that, you know, it would reflect poorly as
far as my OER or it would hurt my platoon if I brought
something up. Did this answer question, sir?

MG Perkins: Yes, your ability to bring up issues to your
chain of command if you thought there was going to be
a problem, you would not hesitate?

cp®Q), (b)(6), Quebec  No, never. .

MG Perkins: And were there discussions, guidance with regard
to conducting COIN operations versus kinetic
operations, balancing one another, you know, that kind
of philosophical discussion?

cpP)@) (b)6). Quebec T Jon't know if the discussions were
philosophical, sir, but Captain@®)@) b)6is a pretty good Oscar
mentor as far as my patrol planning and developing me
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as a PL. He delegated a lot of that down to Sergeant
(b)(3), (b)(6), Raven as my platoon sergeant. And Sergeant
(b)(3), (b)(6), Raven talked a lot to me about how to conduct KLE
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or how to go into a village or some things to think
about when I am actually talking with these elders
because as you can see, I am pretty young looking guy
and they don't give me a whole lot of credit, I have
to earn it. And as far as they should teach it in
operational side, I mean, Captain)), (newould go on a Oscar
couple patrols when I was brand-new and from there I
just kind of developed my own style. And then as far
as continuing institutional learning at the platoon
level, there was one instance where, I don't know
where it came from the company or the battalion or
brigade or where ever, but they put out a slide deck
on COIN operations and we were instructed how to brief
our guys on it. I briefed my squad leaders and that
is where I came out with that we walk or drive to talk
to people and they went and turned and pushed it out
to their Joes.

MG Perkins: Was there sort of a realization of understanding

opportunity cost of collateral damage, excessive

kinetic energy activity versus sort of winning hearts
and minds kind of thing, I mean, those kind of things
were discussed, use of CAS, precision munitions, etc.?

Ccp®)(d). (0)6), Quebec  Tn my platoon, we did a lot of, I like to call

them LPDs, when we were not patrolling, we did a lot

of training on employment of CAS, capabilities and

effects of different weapon platforms and indirect

fires so that everyone understood when you made that

call to get a 2000 pounder what that meant versus you
calling in and saying "hey, I just want 120s or 60s on

this target" and we knew what the potential for

collateral damage was. As far as from the company or
battalion, aside from my FO/RTO interfacing with his

FSNCO, no, that never happened. I will say on CONOP

Rock Thrust, we went to the SHERRYACT, I was CoO-

located with Captainp)3) p)e)and to my east, I noticed a Oscar
couple of guys, one fighting age male and then a

fighting age male who was younger, maybe around 14 or

15 years old near a cache that the scouts already

PID'd. And I called into Captaingp)as) pewhat I observed Oscar
and I requested for the Al0s to come in and do a gun

run on it. And he denied it because he said, "hey,

that 14 or 15 year old, he may or may not be a
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combatant and the cost benefit of us killing him and
taking him out of the fight versus us, that 1% chance
that we are wrong and that is just some kid up there
with his dad and is not taking up an IED or whatever."
Then it is not worth it to kill that one kid, just to
destroy that one guy with whatever it was he was

digging up.

MG Perkins: What kind of water purification systems did your
platoon have? Did you have iodine tablets?

cp®3). (b)6), Quebec  You could get those from the medics from the
battalion aid station. We generally just carry three
or four days of supply inside our HMMWV, sir.

MG Perkins: You have mentioned it before, obviously a lot of
experience with Ranch House, Bella, etc., over all
what would you say the level of understanding was
within the company within the task force of the tribal
governmental situation in the Waygal Valley Area?

cp)d) (b)6). Quebec  Tn the Waygal, again, we understood the

Nuristanis about as much as I think we could, not
having a Nuristani Terp, and even he was--you know, we
have to pull him back off of the line just because he
would get too friendly with the locals in our opinion,
that hindered us, but again, I think we understood
them about as much as Americans who had only been
there for six or seven months at the platoon level as
much as we could. I first showed up and Sergeant

(b)(3), (b)(6), Raven walked me over to the map and said hey this
is what I know about this area. And I just kind of
looked at him and went, "that is pretty good in my
opinion." And then going into those Shuras and I could
see where what he had brought up to me kind of came
into play where the Shura leader from Aranus that guy
was a Shura leader but they only elected him because
he was a leak and they could control him or the guys
from (b)(6) o (b)(6) had just gotten his ass kicked
by Aranus a couple of years ago in a little battle
that they have between the villages. Whenever you

went to a shura, (b)(6) had generally had sat in the
back behind Aranus to show that they were submissive
or (b)(6) i (b)(6) really never talked to
anybody, so (b)(6) generally sat off to the side

and really only engaged the Americans or anything. So
the small things like that, I think that we were
pretty good at picking up on. Having read the heart
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of the ()6),Gamet Report and other things that are on
the internet out there, all of that high level PhD
garbage, not a whole lot, sir. Like the historical
context, we knew about Nuristanis and we knew what
Nuristanis meant and we knew that Hashdens were
considered crazy in Afghanistan and Pechtons
considered a Nuristanis crazy, SO what does that make
a Nuristanis then? Yes, we picked up on those sorts
of things, sir.

MG Perkins: Did you ever have or operate with civil affairs
capacity, using the platoon or company level?

cp®w(). (b)6), Quebgc At Blessing, I interacted at civil affairs all of
the time, they were a great asset, the same with
PSYOPs. At Bella, I never did. Again, Bella, there
is no population near it so there is no point in
bringing those guys up there. I was not going to go
to any of those villages and I was not going to send
out a civil affairs team to those villages.

MG Perkins: Do you know, did they have any or any
incorporated into the plan for Wanat?

cp$)©3). (b)(6), Quebec  Wanat specifically? I don't know, sir, however,
T have escorted civil affairs to Wanat on several
occasions. Or we have looked at the district center
or we have looked at, hey let’s put a metro hydro in
here. Well, were would it go? It would go over here.
Well, there is a bridge that we just built, there is a
micro-hydro right there, the micro hydro might be
better if it is on the North side there of the river.

MG Perkins: gaid there had been interface between civil
affairs and----

CcpP)3). (b)6), Quebec T cannot remember his name, but I think it was

Captain (b)3). b)) was a civil affairs team leader that we
brought up there.

MG Perkins: And he operated out of Blessing?

cpP)®). (b)6), Quebec  He did, sir. No, he operated out of Abad and
Sergeant (b)3) (b)) operated out of Blessing with
Sergeant(m@%wxm.

MG Perkins: When you came up to Wanat, sort of in your QRF
role and you were there for a couple days, you toock a
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look around and saw what we were working with, what
was your opinion of sort of the configuration or
layout of the COP?

CPW3). (b)6), Quebec It was pretty bad, those guys were not, again,
the land that they could take over and negotiated
takeover was, in my opinion, in a fairly poor spot,
but then again at the same time sO was Bella and Bella
had never been overrun and Bella was right next to a
bazaar. There was a main road that was above the
actual perimeter of the camp that you could have
jumped over if he wanted to. And Wanat, the road ran
right next to--ran through the TCP and ran right next
to the camp. If you are going to engage the populace,
there is no better place to put that camp right next
to the bazaar. Where else can you observe everybody
and everybody can observe you. On the same side,
you're not going to stop 15 to 25-year-olds coming in
that place and just watching you from the hotel, all
day long.

MG Perkins: What was your understanding specifically of the
task and purpose of Wanat as compared to Bella?

Ccp®®). (b)6). Quebgc  Bella, you get shot at and shoot back and Wanat
partner with the district governor, increases force
protection posture, allow the ANA and the ANP who are
up there to spread their spirit of influence a little
further than they could from where they were at.

MG Perkins: Okay, thanks.

LtGen Natonski: Anything else? Okay, Captailf® ®I6hQuebee v oy
are ordered not to discuss the testimony that you
provided today with anyone other than members of the
investigation team. You will not allow any witness in
this investigation to talk to you about the testimony
that he has given or which he intends to give, if
anyone shall attempt to influence your testimony or
attempt to discuss your testimony you are instructed
to notify Lieutenant Colonel (p)@g), (b)6) 0r Lieutenant
COIan%wamnSQ%Pu understand that

CP#)), (b)(6), Quebgc I do, sir.

LtGen Natonski: I just want to thank you for your service to
our country, to our army, and also to your
performance, especially on the 13th of July 2008
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because I think having you there made a big
difference. Are you getting ready to deploy again?

CP)3), (b)(6), Quebec ~ ROJeX, gl
LtGen Natonski: Okay, well good luck on your deployment.

[The testimony closed at 0825, 14 October 2009.]
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